
  گزارش

      خبر

اولین پیش نیاز حذف ارز 4200
این روز  ها که حذف ارز ترجیحی )موسوم به 4200 تومانی( از مهم  ترین 
موضوعات اقتصادی موردبحث در محافل رسمی و کارشناسی است، 
یکی از جدی   ترین دغدغه   ه��ا در خصوص چگونگی کنترل پیامدهای 
اجرای این طرح بر معیشت خانوار و جبران کاهش قدرت خرید مردم 
اس��ت. از اصلی   ترین ایده   ها برای برطرف کردن این دغدغه، بازتوزیع 
نقدی درآمد حاصل از حذف این ارز اس��ت، اما اگر قرار باشد همچون 
یارانه نقدی 45 هزارتومانی میان همه مردم به طور مس��اوی تقس��یم 
شود، تأثیر چندانی بر معیشت طبقات محروم نخواهد داشت. بنابراین، 
یکی از مهم  ترین الزامات این بازتوزیع، هوش��مند و هدفمند بودن آن 
)البته به معنای حقیقی کلمه و نه به صورت لفظی صرف( است. اینکه 
چند درصد جامعه و به چه میزانی مستحق دریافت سهمی از این مبلغ 
باش��ند، پیچیدگی های خاص خود را دارد که البته مسبوق به سابقه 

نیز است. 
در س��ال ۱۳۸5 )جمعیت ۷0 میلی��ون نفر( که دولت نهم ش��روع به 
نام نویسی س��هام عدالت کرد، فقط س��راغ افرادی رفت که به نوعی به 
اطلاعات آنها دسترسی داشت: مددجویان کمیته امداد و بهزیستی )۶ 
میلیون نفر(، روستاییان و عشایر )۱5 میلیون نفر(، کارگران فصلی و 
ساختمانی )۶ میلیون نفر(، کارکنان دستگاه های اجرایی و بازنشستگان 
)۱۳ میلیون نفر( و برخی اقشار دیگر )جمعاً 4۹ میلیون نفر(. در واقع 
حدود ۷0 درصد مردم تحت پوشش این سهام قرار گرفتند. تصور این 
بود که سه دهک باقی مانده که خارج از پوشش این سهام مانده اند، از 
اقش��ار برخوردار جامعه اند که نیازی به این حمایت سرمایه ای دولت 
ندارند. در سال ۱۳۹۸ )جمعیت کشور ۸2 میلیون نفر( در دوره دولت 
دوازدهم، ماجرای یارانه معیشتی )بنزین( نیز شبیه همین وضعیت را 
داش��ت و حدود ۶0 میلیون نفر از آن بهره مند شدند. در هر دو مسئله 
بخشی از جامعه معتقدند مستحق دریافت کمک های دولتی بوده اند 

ولی شامل حالشان نشده است. 
 در طول این سال   ها همواره این موضوع مطرح بوده است که همه مردم 
مستحق دریافت یارانه نقدی نیستند و بار  ها در قوانین برنامه وبودجه 
مصوب مجلس، ضرورت حذف حداقل سه دهک از جمعیت کشور از 
صف دریافت یارانه مورد تأکید قرار گرفته شده است. اکنون و بعدازاین 
همه سال تنها 4 میلیون نفر به عنوان اقشار مرفه شناسایی شده اند که 
با خودانصرافی یا حذف اجباری، از لیست پرداخت یارانه کنار گذاشته 
شده اند. مقایسه جمعیت ۷۸ میلیون نفری گیرندگان یارانه نقدی و 
۶0 میلیون نفری گیرندگان یارانه معیشتی )بنزین( نشان می دهد در 
واقع حدود ۱۸ میلیون نفر در »رادار اقتصادی دولت« دیده نمی شوند 
و به هیچ روی نمی ت��وان آنها را ج��زو برخوردار  ها ی��ا کم برخوردار  ها 

حساب کرد. 
علاوه بر این بخش��ی از جمعیت روس��تایی و عشایر کش��ور به دلیل 
آنکه دارای سرمایه های ثبت شده نیستند و دارایی های آنها از جنس 
زمین های با اسناد عادی یا دام است و تعامل چندانی با شبکه بانکی 
ندارند، عملًا وضعیت اقتصادی ش��ان را نمی توان با قطعیت مشخص 
کرد. حال باید به این سؤال پاسخ داد که چرا دولت از وضع یک چهارم 

مردم کشور بی اطلاع است؟
به نظر می رسد ش��رایط کنونی و خلأ داده های متقن اقتصادی کشور 
ناشی از دو دلیل عمده است؛ دلیل اول به خود دولت بازمی گردد که به 
علت منافع برخی مدیران دوزیست )که به صورت توأمان با مدیریت در 
بخش دولتی، فعال اقتصادی بخش خصوصی نیز هستند( که مانع از 
ایجاد بانک اطلاعاتی مطمئن بوده و در این چند سال مرتب می گفتند 
»ما نباید در حساب مردم سرک بکشیم!« اکنون دولت به جز بخشی 
از جامعه )حقوق بگیران و مس��تمری بگیران ثاب��ت( از وضعیت بقیه 
تقریباً بی خبر است. دلیل دوم هم به خود مردم بازمی گردد که بخش 
قابل توجهی عادت کرده اند که )از ترس مالیات و قطع یارانه( وضعیت 
مالی خود را از دولت پنهان کنند و بخش��ی از جمعیت کش��ور دارای 
سرمایه های هنگفتی هستند که ثبت نش��ده است یا به نام خودشان 

نیست. پس چه باید کرد؟
به نظر می رس��د اکنون که یارانه جدیدی از محل حذف ارز 4200 در 
آستانه توزیع است، ایجاد بانک اطلاعاتی جامع و متقن و قابل استنادی 
که بتوان بر مبنای آن برنامه ریزی و تصمیم گیری کرد، بیش از همیشه 
ضروری است. تجمیع و هم افزایی داده های موجود در نهادهای مختلف 
اعم از وزارت اقتصاد، شبکه بانکی، بورس، ثبت اسناد، سرشماری های 
ملی، مسافرت های خارجی و معاملات می تواند تا حد زیادی پوشش 
»رادار اقتصادی دولت« را گسترش دهد. با تشکیل چنین بانک داده ای 
می توان به تدریج کل تراکنش های مالی و معاملاتی افراد را در بستری 
یکپارچه تعریف کرد که تنها گردش   ها و معاملات مبتنی بر این بستر 
موردحمایت حقوقی و قضایی حاکمیت قرار گیرند و احیاناً افرادی نیز 

نتوانند خارج از این بستر به فعالیت اقتصادی خود ادامه دهند. 
ایجاد چنی��ن ش��بکه گس��ترده داده ای، ع��لاوه بر تعیی��ن تکلیف 
یارانه بگیران، می تواند رهاوردهای دیگری همچون مبارزه با پولشویی 
و گردش پول های کثیف، کاهش واسطه گری و سوداگری های کاذب 
و افزایش درآمد مالیاتی کشور را نیز به دنبال داشته باشد. این تجربه 
موفقی است که در بسیاری از کش��ورهای پیشرفته به آزمون گذارده 
شده و هیچ گونه تردیدی بر کارآمدی آن نیست و به نظر می رسد دولت 

سیزدهم در همین ابتدای امر باید به راه اندازی آن همت گمارد. 

محمدجواد اخوان

رئیس جمهور خدمت در مجتمع خیریه کهریزک 
را جلوه زیبای مشارکت های مردمی دانست و 
گفت: اینگون�ه فعالیت های خیریه، بس�یاری 
از آس�یب های اجتماع�ی را کنت�رل می کند. 
به گ��زارش پایگاه اطلاع رس��انی دفتر ریاس��ت 
جمهوری ، دکتر سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز 
از آسایشگاه خیریه کهریزک بازدید و از نزدیک با 
مددجویان،  پزشکان ومدیران این مرکز گفت وگو 
کرد. رئیس جمهور در جمع مددکاران کهریزک 
گفت: کاری که ش��ما امروز و در این مرکز انجام 
می دهید یکی از جلوه های زیبای مشارکت مردمی 

در رفع آسیب های اجتماعی است. 
دکتر رئیس��ی با اش��اره ب��ه حمای��ت دولت از 
مش��ارکت های مردمی در امور اجتماعی اظهار 
داش��ت:باید اینگونه اقدامات مردمی را توس��عه 
داد و کهریزک نمونه موفقی از مشارکت خیرین 
مردمی است. آیت الله رئیس��ی با اشاره به برنامه 

دولت برای کاهش آس��یب های اجتماعی گفت: 
ریشه برخی از آس��یب های اجتماعی در مسائل 
اقتصادی اس��ت و دول��ت همزمان س��اماندهی 
وضع اقتصادی و کنترل آس��یب های اجتماعی 

را در دس��تور کار دارد. رئیس جمهور با اشاره به 
جلسه پنج  شنبه ش��ورای اجتماعی خاطر نشان 
کرد ما قانون ک��م نداریم اما با توج��ه به تعیین 
تکلیف قوانین برای دس��تگاه های مختلف باید 

بررسی شود که کدام دستگاه  ها به وظایف خود 
عم��ل کرده اند و چه دس��تگاه  هایی ب��ه وظایف 
خودشان عمل نکرده اند و علت آن چه بوده است. 
رئیس جمهور با اش��اره به بازدیدهای خود از دو 
مرکز درمان و کاهش آسیب های اجتماعی گفت: 
این آسیب دیدگان جزوی از خانواده ما هستند 
و باید س��عی کنیم آنها را کمک کنی��م.  مدیر،  
پزشکان و مددکاران مجتمع کهریزک در جریان 
این بازدید توضیحات لازم درخصوص فعالیت  ها 
و اقدامات درمانی و حمایتی خود بیان کردند و 
مددجویان حاضر در آن نیز،  از نزدیک مسائل و 
مشکلات خود را با رئیس جمهور مطرح کردند. 

رئیسی همچنین صبح دیروز ضمن بازدید از مرکز 
نگهداری، درمان و کاهش آسیب های اجتماعی 
سروش در حاشیه شهرستان ری با مددجویان و 
مدیران این مرکز به گفت وگو نشست و از نزدیک 

در جریان مشکلات آنان قرار گرفت. 

رئیسی صبح جمعه از آسایشگاه کهریزک بازدید کرد

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا: ما کوتاهی نکردیم. دپوی نامناسب اموال تملیکی در دست وزیر اقتصاد است
رئیس پلیس امنیت اقتصادی: عمده قاچاق کالا در برخی گمرکات در عمق کشور انجام می شود

اژه ای: مدیران ترک فعل کرده
 در قاچاق کالا و اموال تملیکی سریعاً شناسایی شوند

می گوید فرایند مبارزه ب�ا قاچاق کالا و اموال 
بیت المال را تا حصول نتیجه پیگیری خواهد 
کرد، حتی اگر دیگر دستگاه  ها همراهی لازم 
را نکنند. رئیس ق�وه قضائیه که چند هفته ای 
است انتقادات از چگونگی نگهداری از اموال 
در سازمان اموال تملیکی را علنی کرده است، 
روز پنج  شنبه و در نشس�تی سه ساعته برای 
بررسی وضعیت و مش�کلات فرایند مبارزه با 
قاچاق کالا و مسائل مربوط به اموال تملیکی  
تأکید کرد: »قوه قضائیه بر اساس وظیفه ذاتی 
خود موضوع فراین�د مبارزه ب�ا قاچاق کالا و 
اموال بیت المال را تا حص�ول نتیجه پیگیری 
می کند و اگر ه�م دیگر دس�تگاه   ها همراهی 
لازم را نکنند، کار را ش�خصاً دنبال می کنم. «

به گزارش اداره کل رواب��ط عمومی قوه قضائیه، 
محس��نی اژه ای صب��ح پنج  ش��نبه در نشس��ت 
تخصصی سه س��اعته برای بررس��ی وضعیت و 
مش��کلات فرایند مبارزه با قاچاق کالا و مسائل 
مربوط ب��ه ام��وال تملیکی که متعاق��ب بازدید 
میدانی هفته گذش��ته از انبار مرکزی س��ازمان 
اموال تملیکی اس��تان تهران برگزار شد، با بیان 
اینکه در س��ال ۹2 قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز تصویب و در س��ال ۹4 اصلاح و به روزرسانی 
ش��د،اظهار داش��ت: در این قانون مسائل بسیار 
مهم��ی مورد توج��ه ق��رار گرفته و ب��رای همه 
دس��تگاه های نظام به نحوی وظایفی پیش بینی 
ش��ده اس��ت. محس��نی اژه ای از وزارتخانه های 
اطلاعات، کش��ور، امور خارجه، اقتصاد و دارایی 
و بهداشت و همچنین دس��تگاه قضایی و صدا و 
سیما به عنوان اعضای این ستاد یاد کرد که برای 
هر یک از آنها وظایف مش��خصی در نظر گرفته 

شده است. 
رئیس قوه قضائیه با طرح این س��ؤال که هر یک 
از دس��تگاه   ها چقدر با وظایف قانونی خود آشنا 
هس��تند و آیا به وظایف خود به طور کامل عمل 
کرده اند گفت: اگر یک مس��ئول عوض ش��د چه 
کسی باید به او وظایفش را یادآوری کند که بداند 
حسب قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مکلف به 
انجام وظایفی است و چه کسی باید بر این مسئله 
نظارت کند که اگر مسئولی وظیفه خود را درست 
انجام نداد به او هشدار و تذکر دهد.  خود من وقتی 
در مسئولیت دستگاه قضا قرار گرفتم این قانون 
را به تناس��ب مورد مطالعه قرار داده ام، اما کسی 
به من نگفت که چه وظایفی دارم و آنها را به من 
یادآوری نکرد و اگر به طور موردی شرایطی پیش 
نمی آمد که موضوع اموال تملیکی را دنبال کنم 

شاید تا سال   ها حرکتی در این زمینه نمی شد.  
    شخصاً موضوع را پیگیری می کنم

رئیس عدلی��ه در ادامه با بیان اینکه در ش��رایط 
خطیر همه ما وظیفه داری��م که با بهترین روش 
جلوی قاچاق را بگیریم و یکی از وظایف مهم در 
این قضیه آن اس��ت که وضعیت کالا های قاچاق 
در انبار های سازمان اموال تملیکی تعیین تکلیف 
ش��ود، تأکید کرد: قوه قضائیه بر حسب وظیفه 
ذاتی که دارد و در اجرای دستورات رهبر معظم 
انقلاب این موضوع را تا انتها و رسیدن به نتیجه 

به طور جدی دنبال می کند. 
محسنی اژه ای افزود: یکی از اشکالات این است 
که برخی مواقع موضوعی مطرح و بعد از برگزاری 
یک یا چند جلسه فراموش می ش��ود، اما درباره 
این مسئله اگر هر کدام از دس��تگاه   ها هم آن را 
دنبال نکنند، شخصاً موضوع را پیگیری می کنم 

و ر  ها نمی کنم. 
    فعلًا دنبال مقصر نیستیم

محس��نی اژه ای با بیان اینکه همه م��ا در قبال 
حفظ و نگهداری اموال مردم و بیت المال مسئول 
هستیم، وضعیت انبار های سازمان اموال تملیکی 
را چه از نظ��ر نگهداری کالا و چ��ه از نظر ایمنی 
نامناس��ب توصیف کرد و لزوم اصلاح این شیوه 
انبارداری را متذکر ش��د و گفت: من بر اس��اس 
وظیفه قانونی و شرعی و وجدانی خود این موضوع 
را در اولویت کاری قرار دادم تا آن را به سامان و 

نتیجه مورد قبول برسانیم. 
رئیس قوه قضائی��ه تصریح کرد: اگرچ��ه باید با 
مقصران این وضعیت برخورد ش��ود، اما اکنون 
دنب��ال پیدا ک��ردن مقصر نیس��تیم و دنبال آن 
هس��تیم که هر کدام بدانیم دقیقاً چه وظیفه ای 
داریم تا آن را به درستی پیگیری کنیم و نواقص 
بزرگی ک��ه در بخش های مختلف وج��ود دارد 

برطرف نماییم. 
اژه ای با اشاره به تشکیل س��ازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی در س��ال ۱۳۷0 و تصویب 
قانون س��تادمبارزه با قاچاق کالا و ارز در س��ال 
۱۳۹2 اظهار کرد: با این شرایط چطور می توان 
گفت سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
در هنگام تصویب این قان��ون هیچگونه آمادگی 
لازم برای پذیرش مسئولیت جمع آوری و فروش 

اموال تملیکی نداشته است؟ 
رئیس قوه قضائی��ه همچنین با اش��اره به نقص 
برخی قوانین مربوط به قاچ��اق کالا و ارز گفت: 
در قانون آمده که برخی کالاهای سازمان جمع 
آوری و فروش اموال تملیکی حتماً باید صادرات 

ش��وند و اجازه فروش آنها در داخل کشور داده 
نشده اس��ت؛ این نکته هم آمده که حتماً از فرد 
صادرکننده کالا تضمین لازم از دو تا چهار برابر 
ارزش کالا گرفته شود. حال سؤال اینجاست که 
اصلًا امکان صادرات کالا  هایی که در ش��رایط بد 
نگهداری شده  و زیر باران زنگ زده اند وجود دارد 
و آیا در چنین ش��رایطی کس��ی حاضر می شود 
تضمین دو ت��ا چهار برابری بده��د و آن را صادر 
کند. وضعیت این انبار  ها آن قدر نابسامان و به هم 
ریخته است که هیچ بهانه ای مانند نبود ساختار 
و نداشتن بودجه و اعتبار توجیه پذیر نیست و اگر 
بخواهیم دلس��وزانه کار کنیم با همین امکانات 

موجود بهتر می توان آنها را اداره کرد. 
    دستور شناسایی 

ترک فعل دستگاه های مسئول
محس��نی اژه ای در ادام��ه به ارائه دس��تورات و 
پیشنهاداتی جهت س��اماندهی انبارهای اموال 
تملیکی و تعیین تکلی��ف کالاهای آن پرداخت 
و در نخس��تین پیشنهاد از رئیس س��تاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز خواس��ت که در اجرای قانون 
مبارزه با قاچاق جلس��ات ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق را به منظور پیگیری و تصمیم گیری درباره 

چند موضوع اولویت دار و فوری تشکیل دهد. 
رئیس قوه قضائی��ه، همچنین رئیس س��ازمان 
بازرسی کل کشور را مأمور کرد با بررسی دقیق 
وظایف قانونی همه دس��تگاه ها، دس��تگاه   هایی 
را که مرتکب ترک فعل ش��ده و به وظایف خود 
به درستی عمل نکرده اند شناس��ایی کند و از او 
خواست این کار را از قوه قضائیه آغاز کند: » اگر 
دستگاهی در انجام وظایف خود کوتاهی یا قصور 
داشته باید به او اعلام و تذکر داده شده و توضیح 
خواسته شود و در صورت لزوم دستگاه خاطی به 
دولت و قوه قضائیه معرفی کنید و رونوشتی از آن 

را به من بدهید تا پیگیری نمایم.«
    نماین�دگان دس�تگاه های مس�ئول چه 

گفتند
در این نشست علی مؤیدی ، رئیس ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه این ستاد در زمینه 
نگهداری از کالاهای قاچ��اق هیچ گونه کوتاهی 
نکرده است، گفت: سایر دستگاه های مسئول از 
جمله وزارت اقتصاد در ادوار گذشته در این زمینه 

کوتاهی کرده اند. 
وی با بی��ان اینکه گ��ره کور نگه��داری و دپوی 
نامناسب اموال تملیکی در دس��ت وزیر اقتصاد 
اس��ت، افزود: گمرک و س��ازمان اموال تملیکی 
زیر نظر وزارت اقتصاد است و چگونه می شود که 

وزرای اقتصاد در سالیان گذشته فضا و امکانات 
لازم برای نگهداری این کالا  ها در نظر نگرفته اند. 
مولایی جم، سرپرس��ت س��ازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی هم در این جلس��ه گفت: 
طبق آمار موجود در س��امانه این س��ازمان، در 
مجموع ۸ هزار و 225 پرونده کالای متروکه در 
سراسر کشور داریم. امیر ارشدی، رئیس سازمان 
گمرک کشور نیز در س��خنانی قوانین و مقررات 
و پیچیدگی   هایی را که در تجارت رسمی کشور 
وج��ود دارد، به عنوان اصلی   تری��ن عامل قاچاق 
عنوان کرد. زیرساخت های سازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی به هیچ عنوان با تکالیفی که 

بر عهده آن گذاشته شده سنخیت ندارد. 
   عمده قاچاق کالا  در مبادی رسمی 

صورت می گیرد
س��ردار مقیمی، رئیس پلیس امنیت اقتصادی 
ناجا هم با اشاره به چالش های پیش روی نیروی 
انتظامی در برخورد با قاچ��اق تأکید کرد: عمده 
قاچ��اق کالا در مبادی رس��می کش��ور صورت 
می گیرد که اتفاق��اً نه در مرز  ه��ا بلکه در برخی 

گمرکات در عمق کشور انجام می شود. 
مع��اون اقتص��ادی وزارت اطلاع��ات هم عمده 
مش��کلات مربوط به اموال تملیکی را در حوزه 
فروش کالاهای متروکه و مکشوفه عنوان کرد و با 
ناموفق ارزیابی کردن سازمان اموال تملیکی در 
این زمینه این روند را فس��ادزا دانست. ذبیح الله 
خداییان ، رئیس سازمان بازرسی کل کشور هم 
در این جلسه با اشاره به هشدارهای متعدد این 
سازمان به س��ازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی درب��اره وضعیت انبار  ه��ا از بی توجهی 
به تذکرات ارائه ش��ده که موجب ش��کل گیری 
وضعیت نامطل��وب این انبار  ها ش��د انتقاد کرد. 
عمرانی، معاون قضایی دادستان کل کشور هم، 
س��ازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی را 
بر اساس عملکرد ۳0 ساله اش سازمانی منفعل 
دانست و افزود: ریشه مش��کلات سازمان اموال 
تملیکی سوءمدیریت در دولت های گذشته بوده 
است و مش��کلات س��اختاری در مراحل بعدی 

قرار دارد. 
حجت الاس��لام محس��نی اژه ای ۱4 آب��ان و در 
جری��ان بازدید از انب��ار مرکزی س��ازمان اموال 
تملیکی، وضعی��ت انبارهای ام��وال تملیکی را 
ناگوار و غیرقابل تحمل توصیف و ضرب الاجلی 
دو هفته ای برای تعیین تکلیف این انبار  ها تعیین 
کرد؛ ضرب الاجلی که جمعه این هفته مهلت به 

پایان خواهد رسید. 

ژه
روزنامه اعتماد در یادداشتی به قلم محمدعلی نمازی، عضو وی

شورای مرکزی حزب کارگزاران توصیفاتی از وضعیت کنونی 
کش��ور ارائه داده که گرچه با هدف فرافکنی در مورد دولت 
هشت ساله شان نوشته شده، اما به خوبی نشان می دهد که 
نتیجه بر س��رکار بودن کارگزارانی   ها یا کسی که کارگزاران 

حامی اوست، چه خواهد بود. 
نمازی می نویس��د: »چرا تصمیم کارساز و اقدامات چاره ساز 
صورت نمی گیرد؟ شاخص   ها بسیار گویاست. درآمدهای دولت 
هیچ تناسبی با هزینه های آن ندارد و سال هاست به  سطح کسر 
بودجه افزوده می شود و اکنون در مرز 500 هزار  میلیارد تومان 
است و عدد نقدینگی را به سختی می توان خواند. این در حالی 
است که گفته می شود در ۱۶ سال گذشته ۱۷۱ میلیارد دلار 
به دست بخش خصوصی از کش��ور خارج و در دیگر کشور  ها 
سرمایه گذاری می گردد، س��فره مردم خالی و ۷0درصد آنها 
نیازمند یارانه هس��تند و تعداد بیکاران ۱5 میلیون و بیش از 
۳0درصد واجدین شرایط اشتغال است. فروپاشی اجتماعی 
رخ داده و س��طح آموزش در همه مقاطع نزول نموده است. 
کدام حکومت   ها با ثروت متوسط به بالا، متحد ایران است و 
رابطه کدام یک از همسایه های ایران دوستانه و اطمینان بخش 

اس��ت؟ پیش��رفت ایران در مبارزه با کرونا با کدام کش��ور  ها 
قابل مقایسه اس��ت؟ وضع جنگل ها، دش��ت ها، رودخانه ها، 
دریاچه ها، تالاب   ها و در یک کلام وضعیت محیط زیست عادی 
نبوده و موجب نگرانی است. آن هم در حالی که ایران، کشور 
غنی و دارای موقعیت استراتژیک است. اما چرا اوضاع اینگونه 
است؟ پاسخ روشن است؛ کنار دشمنی های خارجی و داخلی، 
افراط در آرمان خواهی، عدم واقع بینی و فرصت سوزی! دیگر 
مجال نیست و باید در چارجوب نظام جمهوری اسلامی ایران 
کارهای مورد نیاز آغاز گردد. «  نمازی می خواهد از افراط در 
آرمانخواهی بگوید، اما در واقع از سال ۶۸ تاکنون –یعنی طی 
۳2 سال- فقط هشت سال )دولت احمدی نژاد( قدرت دست 
کارگزاران سازندگی نبوده است. هشت سال دولت هاشمی، 
هشت سال دولت خاتمی و هش��ت سال دولت روحانی هیچ 
نقشی در این وضعیت رقت باری! که یک عضو حزب کارگزاران 

توصیف می کند، نداشته اند؟!
مشکل ایران شاید همین است که اهل قدرت به جای اصلاح 
خود، تلاش می کنند برای حل مشکلات، فقط مقصریابی کنند 

و از قضا تقصیر هم هیچ وقت از جناح سیاسی آنها نیست!
نمازی راه حل هم ارائه می دهد: »جای سه موضوع در مدیریت 

کشور بسیار خالی است: ۱- تدبیر؛ 2- اولویت شناسی و رعایت 
آن و ۳- رعایت عدالت در همه زمینه ها. « 

واقعاً طی 24 سال که شش دولت دست کارگزاران و جریان 
متبوعش بوده، چرا نتوانس��ته اند تدبیر و اولویت شناس��ی و 
عدالت را در فضای مدیریتی کشور رعایت کنند و اگر دیده اند 
نمی ش��ود و نمی گذارند کار کنند، چرا باز برای رس��یدن به 

قدرت، همه تلاش خود را کرده اند؟
آنچه نمازی نوش��ته و روزنامه اعتماد منتش��ر کرده، شاید 
تصویری از اوضاع کشور باشد، اما در هر حال تصویر روشنی 
از شیوه مدیریتی کارگزاران و اصلاح طلب و اذعان به ویرانه 
بودن چیزی  است که حس��ن روحانی به رئیس جمهور بعد 
از خودش تحویل داد. از س��ویی، طی 24 سال مذکور، برای 
»آرمانخواهی« هزینه ندادیم، بلکه برای رد شدن از آرمان   ها 
هزینه دادیم. روحانی و ظریف با پافشاری بر آرمان   ها قیمت 
دلار را ده برابر نکردند، بلکه با »کدخدا« خواندن »ش��یطان 
بزرگ«، کش��ور را به آغ��وش تحریم بردند. اینک��ه »امریکا 
می تواند تنها با یک بمب تمام سیستم دفاعی ما را نابود کند«! 
یا »نمی توان با ش��عارهای توخالی مقابل قدرت های بزرگ 

ایستاد«! کجا رنگ آرمانخواهی دارد؟!

رئیس کمیسیون قضایی مجلس:
تحلیل اصلاح طلبان از حکم سیف سیاسی است

اصلاح طلب�ان آرای ص�ادره ق�وه قضائی�ه را نی�ز سیاس�ی 
تفس�یر می کنن�د ت�ا تخلف�ات دول�ت روحان�ی را توجی�ه کنند. 
حجت الاسلام موس��ی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس در گفت وگ��و با مهر در خص��وص تلاش رس��انه   ها و روزنامه های 
اصلاح طلب برای ایجاد شائبه در حکم سیف، رئیس کل بانک مرکزی دولت 
روحانی بیان کرد: هر فردی که حکمی برای وی در قوه قضائیه صادر شده 
باشد، می تواند طبق ماده 4۷۷ اعاده دادرسی کند. متهمانی که احساس 
می کنند خلاف بیّن شرع و قانون برای آنها حکمی صادر شده است می توانند 
درخواست اعاده دادرسی بدهند که این درخواس��ت یا مورد پذیرش قرار 

می گیرد یا قرار نمی گیرد. 
غضنفرآبادی اظهار کرد: نمی توان در مورد آرای قضایی طبق تحلیل های 
کوچه و بازاری اظهار نظر کرد. قاضی استقلال دارد و قسم یاد کرده که بر 
اساس شرع و قانون رأی خود را صادر کند و کاری به تحلیل های سیاسی و 
کوچه بازاری ندارد. رئیس کمیسیون قضایی مجلس گفت: برخی افراد همه 
اظهار نظر  ها و کارهایشان بر اساس سیاسی کاری است. این افراد آرای صادره 

قوه قضائیه را نیز سیاسی تفسیر می کنند. 
نماینده مردم بم در مجلس شورای اسلامی افزود: برخی از مسئولان در دولت 
قبل نفوذی بودند، این افراد مسببان وضع موجود هستند. بنابراین، برای 
اینکه زمینه های به قدرت رسیدن خود را فراهم کنند، این گونه توجیهات 
را در مورد مسببان وضع موجود مطرح می نمایند. وی ادامه داد: مردم اگر 
متوجه واقعیت شوند، به درستی تصمیم می گیرند. اتخاذ تصمیمات غلط از 
سوی مردم به دلیل بی اطلاعی از واقعیت است. امروز مردم متوجه شدند 
ش��عارهای دولت تدبیر دروغ بود و دولتی پر از نفوذی و جاسوس روی کار 
بودند. غضنفرآبادی عنوان کرد: رسانه های اصلاح طلب همان زمان کارهای 
غلط این افراد را توجیه می کردند و امروز نیز تخلفات و احکام صادره از سوی 

قوه قضائیه در مورد جرائم آنها را توجیه و تحلیل می کنند. 

فرمانده کل سپاه:
زوال دشمن به روال تبدیل شده است

دش�من مدام در زوال قدرت بوده است و این به یک روال تبدیل شده و 
ادامه دار است، زیرا در ابتدا دشمن به فروپاشی نظام جمهوری اسلامی 
فکر می کرد و آن  را در دستور کار خود قرار داده بود و حتی از همه امکانات 
بهره جست ولی ملت ایران با تکیه به نیروی ایمان به موفقیت رسیدند. 
به گزارش ایرنا، سردار سرلشکر حسین سلامی شامگاه پنج  شنبه در نشست 
با بسیجیان سپاه قدس گیلان در رشت، هدف امریکا از اعمال تحریم های 
ظالمانه علیه ایران را به اغتشاش کشور دانست و گفت: ولی جوانان انقلابی از 
تحریم فرصت ساختند و اکنون کشور در حوزه های مختلف عمران، انرژی، 
هسته ای، نانو و قدرت نظامی به پیش��رفت های خوبی رسیده است. وی با 
اشاره به برنامه استکبار برای به ذلت کشاندن نظام جمهوری اسلامی افزود: 
جمهوری اسلامی امروز در موقعیت رفیعی در جهان است و حوادث زیادی 
را پشت سر گذاشته ، به طوری که اگر این حوادث در هر کشوری به وجود 

می آمد نظام سیاسی آن کشور با فروپاشی مواجه   می شد. 
سرلشکر سلامی با بیان اینکه کش��ورهای غربی در 4۳ سال گذشته انواع 
تحریم و مشکلات را برای مردم ایران ایجاد کرده اند، گفت: در جنگ های 
جهانی اول و دوم بین دو طرف جنگ یک توازن برقرار بوده اس��ت ولی در 
4۳ سال گذشته کشورهای غربی علیه ملت ایران تحریم های ظالمانه ای 

را اعمال کرده اند. 
وی با اشاره به رو به زوال رفتن کشورهای غربی در برابر جبهه مقاومت بیان 
کرد: دشمن مدام در زوال قدرت بوده است و این به یک روال تبدیل شده و 
ادامه دار است زیرا در ابتدا دشمن به فروپاشی نظام جمهوری اسلامی فکر 
می کرد و آن  را در دستور کار خود قرار داده بود و حتی از همه امکانات بهره 
جست ولی ملت ایران با تکیه به نیروی ایمان به موفقیت رسیدند. فرمانده 
کل سپاه پاسداران انقلاب اس��لامی با بیان اینکه در زمان پیروزی انقلاب 
اسلامی امریکا در بهترین نقطه نفوذ خود در جهان بود، افزود در نظام کفر 
هر کشوری که قوی تر است پیروز است ولی کشورهای مسلمان با تکیه به 
نیروی ایمان خود در برابر قدرت های برتر به پیروزی می رس��ند، از این رو 
پیروزی انقلاب و خروج امریکا از کشور به معنای واقعی بعثت بوده است. 
سلامی با اشاره به برنامه استکبار به منظور توطئه علیه ملت ایران و براندازی 
نظام مقدس جمهوری اسلامی افزود: امریکا در 4۳ سال گذشته در تمامی 
لحظه   ها انواع جنگ   ها را علیه ملت ایران آغاز کرده  و از همان ابتدا به دنبال 
خنثی س��ازی روحیه مقاومت و مبارزه با اس��تکبار بوده است. وی قدرت 
امریکا را قدرتی پوشالی دانست و گفت: مقام معظم رهبری در پیچیده   ترین 
توطئه   ها پرچم عدالت را دست گرفت و با تدبیر، ایمان، حکمت هیمنه این 

کشور با قدرت پوشالی را به شکست وا داشت. 
فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به هزینه ۷ هزار میلیارد تومانی 
امریکا به منظور تشکیل اراضی قدرتمند در خاورمیانه بیان کرد: امریکا هفت 
هزار میلیارد دلار برای ارتش خود در خاورمیانه هزینه کرد ولی با مقاومت  مردم 
اکنون این ارتش فرسوده شد و میزان بیکاری در کشور امریکا در حال افزایش 
و کرونا همچنان در آن کشور ادامه  دار است. سرلشکر سلامی با ابراز خرسندی 
از خودکفایی جمهوری اسلامی در حوزه ساخت پالایشگاه در کشور افزود: 
تمام پالایشگاه های کشور را قبل از انقلاب کشورهای غربی می ساختند ولی 
اکنون بزرگ ترین پالایشگاه نفت کشور  به دست  سپاه ساخته شد. سلامی  با 
تأکید بر اینکه جمهوری اسلامی دارای جوانان نخبه و دانشمند بسیار خوبی 
در عرصه های مختلف است، بیان کرد: امروز پایگاه   ها محور گسترش جهاد 
علیه کشورهای مستکبر است و بر این اساس تمامی پایگاه   ها در جمهوری 
اس��لامی باید از ظرفیت جوانان نخبه در پیشبرد اهداف جمهوری اسلامی 

کمک کنند. 
در جریان سفر فرمانده کل سپاه به گیلان علاوه بر آغاز توزیع 20هزار بسته 
معیشتی به نیازمندان ، بیش از ۷00واحد مسکونی مددجویان، با دستور سردار 

سلامی واگذار شد. 

انساب و انتصاب
ادامه از صفحه یک 

حال باید آن عروس و داماد خود را لعنت کنند که پاسوز شده ایم؟ اگر ما 
مدرک و س��ند و حجتی بیابیم که فرد فاقد صلاحیت صرفاً با یک تلفن 
منصوب شده است، حتماً محکوم است و لحظه ای در برخورد نباید درنگ 
کرد. اما ساختن بن بست ضدارزشی برای بهترین جوانان کشور به جرم 
انتساب می تواند به فروپاش��ی خانواده و حتی آرزوی مرگ برای خود یا 
فلان بستگان منجر شود که جرم من چیست؟ اکنون بحث فراتر از خواهر 
و برادر و داماد و فرزند رفته است. چند روز پیش فردی برای وزارت آموزش 
و پرورش معرفی می شود، اما شاخص معرفی آن: »برادر داماد زاکانی!« 
می شود واقعاً این رویه به کجا منجر می شود؟ 2۹0 نفر نماینده باید وی را 
بررسی کنند، چرا این دیده نمی شود؟ اصلًا چه کسی نظر زاکانی در این 
باره را می داند و شنیده است که با سوءظن، اتهامات را سرازیر می کنند؟ 
داستان فرزندان مدیران کشور مانند داستان ملانصرالدین، خر و فرزندش 
شده است. فرزندان فلان مس��ئول کار آزاد می کنند مورد حمله اند، کار 
دولتی می کنند مورد هجوم اند. رحمانی فضلی هنگام وزارت گفت دو نفر 
از فرزندانم در منزل بیکارند. یکی می گفت دروغ می گوید! مگر می شود؟ 
دیگری گفت آدمی که عرضه ندارد برای بچ��ه اش کار پیدا کند، چطور 
می خواهد یک کش��ور را اداره کند؟ حال این فرد بای��د چه کار کند تا ما 

راضی شویم؟
آقای عبدالملکی، وزیر کار می گوید مسئولان هم مشکل معیشت دارند، 
به او حمله می شود. حال اگر بگوید  مسئولان وضع بهتری از بقیه مردم 
دارند باز مورد حمله ق��رار می گیرد. باید برای این بن بس��ت گفتمانی 
چاره اندیشی کنیم. ش��اید کس��انی که کار مدیریتی نکرده اند، درکی 
نداشته باشند اما واقعیت این اس��ت که یک مدیر در بعضی بخش های 
اعمال مسئولیت، به کس��انی نیاز دارد که به آنان اعتماد صددرصدی 
کند، حرف او فاش نش��ود و تدابیر و پیامش ضایع نگردد. طبیعی است 
که یک همکار رسمی نتواند حوزه امن مدیر را پاسداری کند، به همین 
دلیل در دوران ریاس��ت جمهوری و ریاست مجمع تشخیص مصلحت 
مرحوم هاشمی رفسنجانی، فرزندان و برادرش مدیر دفتر بودند. خاتمی 
برادرش را رئیس دفتر گذاشت و احمدی نژاد برادرش را به عنوان بازرس 
ویژه خود انتخاب کرد. دلیل همه اینها رانت و زراندوزی نیس��ت، بلکه 
فردی را می خواهند که در انتقال پیام امین مس��ئول باشد و آبروی او 
و مسئول مربوطه به هم گره خورده باش��د تا امور حساس را معتمدانه 
انجام دهد. البته یکی هم می شود حسین فریدون که کار چاق می کند و 
رشوه می گیرد. اما اساس و صورت مسئله را نمی توان پاک کرد. دهه ۶0 
نیست که بگوییم فرزندان و منسوبین مسئولان بروند نجاری، مکانیکی 
و.... مسئولان بیشتر از بقیه به تحصیل فرزندان اهمیت می دهند و آن 
جوان تحصیلکرده دوست دارد در کش��ور مؤثر واقع و دیده شود. نباید 
همه به کارگیری ها را با شاخص مادی- آن هم غیرعادی- فهمید. هرجا 
حجتی دست داده شد که رشد غیرطبیعی است یا رانت در تصمیم گیری 
مؤثر بوده است، حتماً  باید افشاگری کرد اما اینکه طبق هیچ قاعده ای 
نباید فرزندان منصوبین نظام وارد کار حاکمیتی شوند، ظلم مضاعف به 
بخشی از آینده داران این کشور است. باید با رانت مبارزه کرد نه انساب. 
تاریخ اسلام نیز مملو از به کارگیری امنای نزدیک است و از این منظر هم 
اعتراضی وجود نداشته است زیرا آن روز شاخص اندازه گیری و انتصاب 
را ثروت اندوزی نامتعارف نمی دانستند. امروز نیز نباید فرض این باشد 
که هر کس منصوب شد باید بر او تاخت و قبل از هرگونه سند، انحراف 
یا تخلفی موجب تنش در خانواده اش شویم تا او بگوید: پدر، مادر، عمو، 
دایی، پدر همسر و... کاش شما را نداشتم یا نمی شناختم. من قربانی شما 
هستم و چه پاسخی خواهد شنید؟ برای این موضوع باید به مدلی قابل 

فهم –برای همه- برسیم و از قاعده صفر و صد پرهیز نماییم.
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